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„Budoucnost Brd v CHKO“, tak zněl název příbramské konference, které se zúčastnili i zástupci naší obce. 
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                                  Zprávy z jednání Rady obce č. 07/03/15 ( 25.3.2015) 

                                                      J. Hahner, E. Buchová 
Informace na vědomí 
Jednatel společnosti Služby obce Strašice předložil RO na vědomí Zprávu o vztazích zpracovanou statutárním 
orgánem obchodní společnosti podle ustanovení § 82 zákona č. 90/2012 Sb., o obchodních korporacích, za 
účetní období roku 2014. 
 
Projednáno 
Účetní závěrka obce Strašice za rok 2014 
RO projednala komentář a podrobný rozbor vybraných účtů k účetní závěrce za rok 2014 včetně rozvahy, 
výkazu zisku a ztráty a dalších příloh. 
RO Účetní závěrku obce Strašice za rok 2014 vzala na vědomí. 
 
Rozpočtové opatření obce Strašice č. 1-2015 
RO projednala návrh Rozpočtového opatření obce Strašice č. 1-2015. Toto rozpočtové opatření zahrnuje 
poskytnutí dotace ze SFŽP na rekonstrukci komunikací po povodních ve výši 6,466 mil. Kč, z vlastních zdrojů 
bude čerpáno 718 tis. Kč. Dále byly doplněny splátky kupních smluv z minulých období, odvod z hospodářské 
činnosti, dále byl upraven příspěvek pro mateřskou školu, atd. Přebytek rozpočtu nyní činí 530 tis. Kč. 
RO Rozpočtové opatření obce Strašice č. 1-2015 vzala na vědomí. 
 
Převod nemovitého majetku ČR 
Vzhledem k plánovanému zrušení Vojenského újezdu Brdy projednala RO návrh Ministerstva obrany ČR 
ohledně převodu majetku České republiky na Obec Strašice, který se nachází ve vojenském újezdu. Jedná se       
o pozemky, na kterých jsou situovány zařízení pro jímání vody, která je následně upravována ve Vodárně 
Strašice, případně jsou zde situovány další zařízení sloužící k distribuci pitné vody (nejedná se o inženýrské 
sítě). Souhlas s převodem majetku je nutno doručit do 15.4.2015 na MO ČR, z tohoto důvodu dojde rovněž 
k posunutí termínu jednání ZO, které proběhne již 9.4.2015. 
RO dopis z Ministerstva obrany ČR ohledně převodu nemovitého majetku České republiky na Obec Strašice 
vzala na vědomí. 
 
Žádost o pronájem pozemku – Š. Blaško 
RO projednala žádost o pronájem části pozemku p.č. 1315 a p.č. 1282/4 v k.ú. Strašice o přibližné výměře 100 
m2 za účelem zřízení zahrádky. 
RO žádost o pronájem pozemku č.j. 433/15 schválila.  
 
Žádost o poskytnutí prodejního místa – San Anton s.r.o. 
RO projednala žádost poskytnutí prodejního místa pro dlouhodobý prodej sezónního ovoce a zeleniny, zejména 
však jahod, kterých je společnost přímým producentem na plantážích v katastru obce Těně – Smolárna. Prodej 
by probíhal na křižovatce u tankové cesty od května do září. 
RO požaduje, aby byl prodejní stánek umístěn dále od křižovatky, než je tomu nyní. Dále RO požaduje, aby byl 
udržován pořádek v okolí prodejního místa. 
RO žádost o poskytnutí prodejního místa č.j. 425/1 schválila.  
 
Žádost o schválení spolubydlícího – A. Havlová 
RO projednala žádost o schválení spolubydlícího J. Stupky do bytu A. Havlové v č.p. 499. Spolubydlící je 
nahlášen jako uživatel bytu u správce bytového fondu. 
RO souhlasí s užíváním bytu panem J. Stupkou, v případě, že budou na placené služby u správce bytového fondu 
nahlášeny všechny osoby, které se v bytě trvale zdržují. 
RO žádost o schválení spolubydlícího č.j. 439/15 za podmínek uvedených ve zprávě schválila. 
 
7. Zpráva z jednání Bytové komise č. 3/15  
RO projednala zprávu z jednání Bytové komise č. 3/15 ze dne 11.3.2015. Komise doporučila přidělit byt v č.p. 
562 panu T. Krákorovi. Příští jednání komise proběhne 15.4.2015 od 16,30 hodin. 
RO Zprávu z jednání Bytové komise č. 3/15 schválila. RO přidělení bytu v č.p. 562 panu T. Krákorovi, Strašice 
441 schválila. 
 



8. Zápis Komise pro občanské záležitosti 
RO projednala zápis z jednání Komise pro občanské záležitosti ze dne 23.2.2015. Vzhledem k legislativní 
úpravě nelze provádět písemné či osobní blahopřání bez předchozího souhlasu jubilanta, formulář bude 
předkládán jubilantům k podpisu, případně bude zaslán poštou. 
RO Zápis z jednání Komise pro občanské záležitosti ze dne 23.2.2015 schválila.  
 
9. Zápis Komise pro partnerské obce 
RO projednala zápis z jednání Komise pro partnerské obce č. 3/2015 z 2.3.2015. Komise projednala případnou 
účast na akci Wandertag 2015, která se koná v sobotu 25.4. a v neděli 26.4. Dále komise projednala možný 
podzimní termín koncert Strašické Pohodovky a Kolping Jugendblaskapelle. Komise projednala turnaj 
přípravek, který by měl proběhnout v červnu. 
RO Zápis z jednání Komise pro partnerské obce č. 3/2015 vzala na vědomí.  
 
10. Pozvánka na sněm Svazu města a obcí ČR 
RO projednala pozvánku pro starostu obce na sněm SMO ČR, který proběhne ve dnech 21.-22.5.2015 
v Olomouci. Na sněmu budou řešeny aktuální otázky, co se týkají měst a obcí ČR. Mimo jiné bude řešena            
i otázka dotací na pořízení územních plánu. Účast starosty musí schválit RO. 
RO účast starosty obce Strašice Jiřího Hahnera na sněmu Svazu města a obcí ČR schválila. 
 
11. Žádost o pronájem nebytových prostor – R. Wolf 
RO projednala žádost o pronájem nebytových prostor v budově bývalé ošetřovny za účelem možnosti zřízení 
dílny pro drobnou výrobu. Výroba by probíhala nárazově dle potřeby, výroba nijak nezatíží okolní prostory 
hlukem. 
RO žádost o pronájem nebytových prostor č.j. 467/1 vzala na vědomí.. RO s záměr pronájmu místnosti 
v budově č.p. 644 schválila. 
 
12.Výsledek hospodaření MŠ Strašice 
RO projednala žádost ředitelky MŠ Strašice o schválení výsledku hospodaření za rok 2014. Organizace dosáhla 
zlepšeného hospodářského výsledku ve výši 254 tis. Kč. Výsledek hospodaření pokryje ztrátu z roku 2011 ve 
výši 105 tis. Kč. U zůstatku ve výši 149 tis. Kč požádala ředitelka MŠ o převod do rezervního fondu. Ředitelka 
MŠ Strašice rovněž předložila Inventarizační zápis ohledně inventarizace majetku za rok 2014, během 
inventarizace nebyly shledány nedostatky. 
RO výsledek hospodaření MŠ Strašice za rok 2014 schválila. RO převod výsledku hospodaření na rezervní 
fond dle žádosti č.j. 445/15 schválila. RO Inventarizační zápis č.j. 447/15 vzala na vědomí.  
 
13.Návrh rozpočtu na rok 2015 – MŠ Strašice 
RO projednala návrh rozpočtu MŠ Strašice na rok 2015. Příjmy od zřizovatele jsou plánovány ve výši 1,1 mil. 
Kč, příjmy ze školného jsou plánovány ve výši 200 tis. Kč. Předpokládané výdaje na provozní část činí 1,3 mil. 
Kč. 
RO návrh rozpočtu MŠ Strašice na rok 2015 vzala na vědomí.. 
 
14. Program jednání ZO dne 9.4.2015 
RO projednala návrh programu jednání ZO dne 9.4.2015. Jednání ZO muselo být přeloženo z původně 
plánovaného termínu na termín nový, kvůli nutnosti odeslání usnesení ZO ohledně převodu nemovitého majetku 
Ministerstva obrany ČR na Obec Strašice (viz bod č. 3). RO navrhuje, aby se jednání ZO řídilo následujícím 
programem: 

1. Zahájení 
2. Schválení programu jednání 
3. Schválení orgánů jednání 
4. Náměty a podněty občanů 
5. Projednání Účetní závěrky obce Strašice za rok 2014 
6. Rozpočtové opatření obce Strašice č. 1-2015 
7. Prodej a převod majetku 

a) žádost o prodej budov v areálu bývalých kasáren – H.R.S. a.s. 
b) žádost o prodej části pozemku – Vuoksa, s.r.o. 
c) převod nemovitého majetku České republiky na Obec Strašice – vodní zdroje ve Vojenském 

újezdu Brdy 
8. Návrh členů Dozorčí rady společnosti Služby obce Strašice s.r.o. 



9. Zpráva o financování stavební akce Vodovod a kanalizace na Huti 
10. Zpráva o podaných žádostech o dotace 
11. Kontrola usnesení 
12. Interpelace zastupitelů 
13. Návrh usnesení 
14. Závěr 

RO předběžný program jednání ZO dne 9.4.2015 schválila.  
 
15. Vyvážení kalů na pozemek v k.ú. Těně 
RO projednala informaci Mgr. Straky ohledně opětného navážení kalů na pozemek v k.ú. Těně, kde byla 
plánována tzv. „žížalárna“. Nově byl zaznamenán pohyb vozidel přivážející kaly. 
RO zašle podnět k prošetření na Odbor životního prostředí KÚ PK a MěÚ Rokycany. 
RO podání podnětu k prošetření ohledně navážení kalů na pozemek v k.ú. Těně schválila.  
 

 

                                                                      371 585 731 
                      Vyhodnocení – informační zpráva za měsíce únor a březen 2015 
 Za měsíce únor a březen  řešila OPS tyto přestupky: 
 Doprava –        21 x přestupek – řešeno v blokovém řízení  
                             16 x oznámení odboru dopravy, 1x oznámení PČR -řízení pod vlivem alkoholu 
                              4 x přestupek cyklisté  
 Veřejný pořádek  -     5 x přestupek  
Občanské soužití -      4 x  přestupek – 2x oznámení PČR 
Proti majetku  -           4 x přestupek – 2x oznámení přečinu PČR 
OZV č. 3              -         6 x přestupek   
OZV č. 4              -          6 x přestupek  
Nález věci            -            1x klíče, peněženka, SPZ, technický průkaz 
Ověřování pobytu/asistence vystěhování z bytu -    2 x 
Řešení stížnosti občanů  –   4 x  
Součinnost s PČR OO Hrádek  –  5 x 
Kontrola mladistvých na požívání alkoholu -  2 x   
 

Vážení občané, 
v dubnovém výtisku měsíčníku Barňák bych Vás chtěl seznámit s událostmi za uplynulé 2 měsíce z pohledu 
Obecní policie Strašice. 
Veřejný pořádek 

       

        

 

 

 

 

 

 

      Kasárna –rampa (olej,filtry )                                             Sídliště na Huti a za OÚ (stolek, truhlíky) 



Odkládání odpadů (likvidace) nepotřebného materiálu z domů a vytváření černých skládek po obci je stále stejná 
doména některých nepřizpůsobivých občanů. V kasárnách, kde zůstala rampa pro opravy automobilů po armádě,  
je tato využívaná pro opravy a výměnu olejů. Tento objekt již koupil majitel, ale ten se o stav nezajímá. Pod 
rampou jsou vědra s olejem, olejové filtry, plasty a olejové skvrny v zemi. Protože si občané neváží tohoto 
objektu a vůbec už životního prostředí, probíhá v současné době s majitelem jednání o nápravě, popřípadě 
uzavření či likvidaci tohoto objektu. 

Toto jsou ukázky, jak někteří občané páchají přestupky proti veřejnému pořádku a kazí tak vzhled obce. 

Upozornění : 

Začínají jarní práce na zahradách (hrabání listí, řezání stromů, vyhrabávání staré trávy atd.), ale co s tím? 

1) Pálení staré trávy i ostatních porostů v souvislých plochách je zákonem o požární ochraně zakázáno. 
Hrozí nebezpečí přenesení požáru na jiný objekt nebo plochu podobnou té spalované, a to po povrchu suché 
vegetace, zanesením ohně větrem nebo i konvektivními proudy horkých spalin s jiskrami a v neposlední řadě 
přenesením ohně v podloží. Jsou známy případy např. vzplanutí lesa po dvou týdnech ve vzdálenosti                 
až sedmdesáti metrů od původního místa pálení. Bohužel jsou každoročně zaznamenávány i případy udušení lidí     
v kouři a v neposlední řadě i uhoření při nezvládnutém, původně jen malém kousku vypalované plochy. 

2) Pálení biologického odpadu (listí) lze provádět za podmínek stanovených jednotlivými obcemi (nežádoucí 
znečišťování ovzduší, obtěžování okolí apod.) jen na předem připravených přiměřeně velkých hromadách za 
trvalé přítomnosti alespoň jedné dospělé osoby a prostředků na prvotní hasební zásah. 
  

Hořlavý biologický odpad může fyzická osoba spalovat jen za podmínek, že: 

 a) pálení provádí na vlastním pozemku a v dostatečné bezpečné vzdálenosti od budov a volných skládek, např. 
palivového dřeva apod.  
b) pálení provádí osoba starší 18 let. Osoby mladší mohou tuto činnost vykonávat jen za dozoru dospělé osoby 
c) pálení nesmí být prováděno v období dlouhotrvajícího sucha, za větrného počasí apod. 
d) po ukončení pálení ohniště bezpečně uhasí a následně provádí kontrolu po dobu nejméně 8 hodin 
V případě nedodržení a porušení zákona může být fyzické osobě uložena pokuta do výše 25.000,- Kč a u 
právnické osoby pokuta do výše 500.000,- Kč.  

Doporučení :  
  Rozložitelný odpad dát do svého kompostu, nebo odvézt do sběrného dvora. Pokud se jedná o větve, ty je 
možno odvézt na bývalé hřiště Dukla, kde se ukládají a následně budou firmou štěpkovány. Tímto 
doporučením se vyhnete nepříjemným okolnostem. 

Trestná  činnost  
  Páchání trestné činnosti jako je úmyslné poškozování cizí věci (osobní automobily), bylo nahlášeno ve               
3 případech. Dále byla u dvou přestupců řešena krádež v OD (Spar i Coop). Mezi Bertenem a bývalou 
ubytovnou byla nalezena v trávě injekční stříkačka a potřeby pro užití omamných a psychotropních látek 
(nádobíčko).Tento materiál byl bezpečně zlikvidován. Ohledně manipulace a skladování injekčních stříkaček u 
osob, které jsou závislé na inzulínu jsem psal v minulém čísle Barňáku. 

Doprava 
  V obci za tyto dva měsíce došlo k několika kolizím osobních automobilů, při kterých nedošlo k žádné újmě na 
zdraví, ale k poškození majetku (utržení železobetonového zábradlí) na Huti. Dále došlo u dvou osobních 
vozidel ke střetu se zvěří, která následkům poranění podlehla. 

Upozorňujeme všechny cyklisty, že jako v minulém roce provádíme bezplatnou registraci jízdních kol. 
K registraci jízdního kola je zapotřebí OP, jízdní kolo včetně dokladů o jeho nabytí, u dětí mladší 15 let 
přítomnost jednoho z rodičů (Info: 371 585 731,724 188 102). 

Tato služba pro občany není povinná a je bezplatná. 

Obecní policie upozorňuje cyklisty, že došlo k souvislosti s novelizací zákona č.361/2000 Sb. ke změnám 
týkající se cyklistů. Především vznikla cyklistům mladší 18 let povinnost použít za jízdy ochrannou přilbu 
schváleného typu a mít ji nasazenou a řádně připevněnou na hlavě.  Cyklista je také povinen, stejně tak jako 



každý řidič, zkontrolovat si před jízdou své jízdní kolo, jeho vybavení (povinná výbava dle přílohy č.13 
k vyhlášce č.341/2002 Sb.) a odstranit zjištěné závady. Při snížené viditelnosti je třeba mít reflexní prvky. 

V poslední době stále dochází ke ztrátám jízdních kol, a to především tím, že jízdní kola nejsou řádně 
zabezpečena proti odcizení, a také nezodpovědným přístupem majitele, který si kolo nezabezpečí a nechá 

volně opřené před objektem (především restaurace).  
Jak nejlépe ochránit jízdní kolo před odcizením? 
  Při odstavení jízdního kola na ulici použijte vždy bezpečnostní zámek a snažte se kolo připoutat k pevnému 
bodu (bezpečnostní stojan, zábradlí, sloup). Jste-li ve společnosti dalších cyklistů, dávejte přednost fyzické 
přítomnosti někoho z vás u odstavených jízdních kol. 
  Jestliže ukládáte jízdní kolo ve společných prostorách domu, dbejte na uzavírání vstupních dveří domu a stálé 
uzamčení společných prostor i samotných kol. Pořiďte si společný bezpečnostní stojan nebo bezpečnostní systém 
pro zajištění jízdního kola. Obdobné zásady dodržujte při ukládání kol na balkonech, ve sklepích a sklepních 
kójích a nepodceňujte zabezpečení všech stavebních otvorů, zejména dveří a oken. 
  Zjistěte si, zda Policie ČR nebo obecní (městská) policie v místě vašeho bydliště neprovádí evidenci jízdních 
kol. Pokud ano, neváhejte a kolo si nechte zaevidovat. Neučiníte-li tak, minimálně si pro případ odcizení 
jízdního kola poznamenejte jeho výrobní číslo či barevné znamení, podle kterých byste mohli případně své kolo 
identifikovat. 
Dojde-li přes veškerá bezpečnostní 
opatření ke krádeži vašeho kola, 
neprodleně vše ohlaste na nejbližší 
služebnu Policie ČR nebo na linku 158 
a naší obecní policii na lince 
371 585 731. Snížíte tak náskok 
pachatele a jeho šanci, že zůstane 
nevypátrán. 

Jiné : 
Obecní policie bude od měsíce dubna 
plnit své úkoly v počtu o jednoho 
strážníka méně, a to z důvodu, že 
strážník Bohumil Bílek rozvázal 
pracovní poměr s obcí na jeho žádost. 
Tímto bych mu chtěl poděkovat za 
jeho dobře odvedenou práci u Obecní 
policie Strašice a popřát mu do další 
podnikatelské činnosti hodně úspěchů. 
Dále v současné době probíhá 
výběrové řízení podle zákona na 
nového strážníka. 

                                                                                                       
Ing. Frajt Luboš, velitel Obecní 
policie Strašice 

  Oznámení:           

Přerušení dodávky elektrické 
energie 
Stavební obvod v Koutě pod 
lesem 
16.4.2015 od 9.30 – 13.30 

 
Redakce časopisu Barňák sídlí v Místní knihovně v budově Společenského domu (PDA). 
Příspěvky můžete odevzdávat do Místní knihovny nebo odesílat na emailovou adresu: Barnak@email.cz 
Podrobná publikační pravidla jsou na:  http://www.knihovnastrasice.eu/images/stories/dokumenty/pravidla-
barnak.pdf 
 



Zajímavosti ze ZŠ Karla Vokáče Strašice 
 
Lyžařský výcvik 2015 
 
Z “Velitelského deníku“: 
 
  Neděle 22.2. – “Nalodění“ adeptů lyžařského kurzu proběhlo bez komplikací. Počasí nám letos přálo, a tak 
jsme věděli, že je-li sníh ve Strašicích, bude i na Bublavě. Po vyčerpávajícím přesunu našich zavazadel, 
v některých případech doslova “lodních kufrů“, do Horské Boudy, jsme se zkušeně rychle ubytovali, stihli si 
“ochutnat“ bublavský sníh na kopečku za chatou, navštívit sjezdovku a po povinné přednášce i zábavné Partičce 
spokojeně ulehli do našich, pro tento týden nových, postelí. 
  Pondělí 23.2. – Začátečníci se letos dostávají i do druhého družstva, ale jsou tak šikovní, že již první den 
sjíždějí plynulým lyžařským pohybem modrou sjezdovku. Třetí družstvo v tomto kurzu jako první vyzkouší 
kouzlo běžeckých dovedností, vracejí se bez úrazu a s úsměvem na lících. “Jednička“ již od prvního dne jezdí 
velmi zkušeně, vždyť jsou tam také samá “lyžařská esa“, jezdící s námi již několikátý rok. 
 Úterý 24.2. – Na běžky vyráží první družstvo, sněhové podmínky jsou stále skvělé, odpoledne už lyžují všichni. 
Nemoci a úrazy se nám v tomto roce naštěstí vyhýbají, a tak si napínavé a dobrodružné historky vyslechneme jen 
na večerní přednášce horské služby, kterou máme dokonce i s prezentací. 
 Středa 25.2. – Dopoledne se na sjezdovkách prohání jen první a třetí družstvo. Pilují získané dovednosti 
zatímco “dvojka“ se nazouvá do běžeckého vybavení. Podaří se nám najít na německé straně skvělý běžecký 
okruh, takže je pro některé z nás běžecký výcvik úžasným zážitkem, pro některé však také krušnou zkušeností, 
jak nasbírat v Krušných horách množství modřin na zadnici ☺. 
Odpoledne klasicky vyrážíme na pěší vycházku na německé hranice a do místního konzumu. Aby to nebylo tak 
fádní a monotónní, přidáváme letos výšlap na Bleiberg – Olověný vrch, kde se dostaneme až na vrchol černé 
sjezdovky. Ten pak sbíháme, jinak to z toho “krutěprudkého“ kopce ani nejde, lesními cestami hlubokým 
sněhem, sahajícím až k našim stehnům, boříce se a kutálejíce se sněhovými peřinami až dolů k cestě vedoucí 
zpět na ubytovnu. Očekáváme kyselé obličeje po strhujícím fyzickém výkonu, ale k našemu překvapení se ve 
tvářích našich svěřenců objevuje úsměv, radostné nadšení z překonaných překážek a úleva, že už jsme téměř 
v cíli. 
  Čtvrtek 26.2. – Při 
včerejší procházce jsme na 
vrcholu červené sjezdovky 
objevili parádní upravenou 
trať pro běžkaře, nechávám 
se tedy okouzlit jejím 
voláním a nabízím 
běžkování navíc pro 
dobrovolné zájemce, které 
se mi docela úspěšně 
podaří nasbírat. Nejen pro 
nás běžkaře, ale i pro 
ostatní na sjezdovkách a 
snowboardu se tento den 
“vytasí“ přenádherným 
počasím, které si užijeme 
do sytosti. Na běžkách je 
krásné počasí kořeněné 
také dechberoucími výhledy a nekonečným tichem horských kopců, protože jsme v tom velkém prostoru 
běžecké tratě téměř sami. Večer nás ještě čeká oslava se stylovým lyžařským dortem, který nám až z Dobříva 
přivezli rodiče jednoho našeho oslavence - Martina. A třešničkou na dortu, nebo spíše třešničkou na tomto 
skvělém dnu, byla pro děti závěrečná zpívaná a diskotéka, kterou si beze zbytku zasloužily. 
  Pátek 27.2. - Loučení jsou vždycky těžká, ale přesto pokaždé nastanou. Se sjezdovkou jsme se rozloučili 
závodem ve slalomu, který letos vyhráli Matyáš Kůda a Tereza Dezortová. Zamávali jsme personálu, který 
se o nás vzorně staral, a z autobusu pak bublavským kopečkům, po kterých se nám zase bude celý rok stýskat. 
Vyrazili jsme vstříc naší brdské domovině, kde nás čekali tatínkové, maminky, sourozenci, kamarádi..,abychom 
jim o svých zážitcích mohli vypravovat. Děkuji dětem, kolegům a našim úžasným instruktorům - “íčkařům“ za 
velmi příjemný týden, který budu ráda uchovávat ve svých vzpomínkách. 
 
                                                                                                                                               Mgr. Pavla Hrazdilová 
 



Okresní kolo zeměpisné olympiády 
Dne 23. února proběhlo v Rokycanech okresní kolo zeměpisné olympiády. Naši školu reprezentovali v kategorii 
A šesťáci Tomáš Kunc, Jan Peterek a Markéta Culková, v kategorii C soutěžil Zdeněk Mrázek z 8.A. Soutěžní 
úkoly byly zaměřeny na tyto okruhy:  kartografie a práce s atlasem, Země ve vesmíru, obecná fyzická geografie, 
Evropa a Česká republika. 
Nejlépe si vedli Tomáš Kunc - 5. místo, Jan Peterek - 8. místo a Markéta Culková - 9. místo z 25 
soutěžících. Všem žákům děkujeme za úspěšnou reprezentaci školy a věříme, že je nadšení pro zeměpis neopustí 
ani v dalších ročnících soutěže. 
                                                                                                                                                        Mgr. Jiří Monhart 
 
Okresní kolo v basketbalu ve dnech 25. - 26. 2. 2015 
Ve dnech 25. a 26. února 2014 se  uskutečnilo okresní finále v košíkové základních škol za účasti ZŠ T.G. 
Masaryka Rokycany, ZŠ Radnice, ZŠ Strašice, Gymnázia a SOŠ Rokycany, ZŠ Mýto, ZŠ Jižní předměstí 
Rokycany a ZŠ Zbiroh. 
Kategorie hoši: 7 družstev a 70 soutěžících 
Kategorie dívky: 7 družstev a 69 soutěžících  
 
Kategorie hoši : 
Skupina A: V této skupině hráli naši kluci ve složení Jan Hrách, Tomáš Zink, Dominik Rott, Jan Peterek, 
Tomáš Kunc, Jan Planeta, Alexandr Kupec, Jiří Anděl, Lukáš Planeta a Václav Stupka. Naše družstvo 
obsadilo ve skupině 2. místo a postoupilo do dalších bojů. Nejlepšími hráči byli Jan Peterek a Jan Planeta. 
 
1. ZŠ T.G. Masaryka      6 bodů      skóre 29 : 9 
2. ZŠ Strašice    5          20 : 26 
3. ZŠ Jižní předměstí                   4          28 : 18 
4. ZŠ Zbiroh     3            7 : 31 
 
V semifinále naši kluci prohráli se ZŠ Mýto 4 : 8 a v boji o 3. místo prohráli s Gymnáziem a SOŠ 
Rokycany 5 :6 a obsadili tak 4. místo. 
 
Kategorie dívky : 
Skupina A: V této skupině nás reprezentovala Jana Hájková, Nikola Heiserová, Nikola Hončová, 
Dominika Pechová, Andrea Císařovská, Sabina Reindlová, Adéla Stenzelová, Eliška Hrabáková, Andrea 
Krocová a Marie Čmolíková. Děvčata bojovala statečně, ale ve skupině skončila na 3. místě a do dalších 
bojů již nezasáhla. Nakonec děvčata skončila celkově na 6. místě.  
 
1. Gymnázium Rokycany             6 bodů       skóre   46 : 10    
2. ZŠ T.G. Masaryka Rokycany           5            28 : 18   
3. ZŠ Strašice                  4            14 : 16  
4. ZŠ Zbiroh                   3             2 : 46 
 
                                                                                                                                                Ing. Vladimír Pospíšil 
Divadlo pro žáky 2. stupně 
Ve středu dne 11. března zavítali žáci 2. stupně strašické základní školy do budovy Nové scény plzeňského 
Divadla J. K. Tyla. Zhlédli činohru s názvem „Hráč”. Jednalo se o novou jevištní adaptaci stejnojmenného 
románu M. Dostojevského. Příběh byl přenesen do Karlových Varů a zobrazoval národnostně i společensky 
pestrou společnost, v níž míra štěstí a šťastného života je měřena především sumou peněz a kde slovo láska 
neznamená zhola nic, jen tělesný požitek. Žáci z první a druhé řady mohli sledovat herecké výkony výborných 
herců, které znají z televizních seriálů a pohádek. Herecké obsazení bylo perfektní - Martin Stránský, Andrea 
Černá, Jakub Zindulka, Petr Konáš a další. Během návštěvy v divadle žáky rovněž zaujal moderní interiér nové 
budovy. Následující den ve škole děti živě rozebíraly představení a přály by si co nejdříve Novou scénu opět 
navštívit. 
                                                                                                                                               Mgr. Naďa Kahovcová 
Okresní kolo recitační soutěže  
Ve čtvrtek dne 12. března se v Základní umělecké škole v Rokycanech konalo okresní kolo recitační soutěže. Za 
naši školu se jí zúčastnili ve čtyřech soutěžních kategoriích tito žáci: Filip Červenka ze 2.A, Vanesa Müllerová ze 
3.A, Pavlína Převrátilová ze 4.A, Aneta Lopatová z 5.A, Zuzana Krajdlová ze 7.A, Kristýna Tomášková ze 7.B, 
Tereza Dezortová z 8.A a Klára Tipanová z 9.A. V početné konkurenci recitátorů ze škol celého okresu se naši 
žáci umístili vesměs v první polovině výsledkové listiny, nejlepšího výsledku dosáhla Klára Tipanová, která ve 
své kategorii obsadila pěkné 5. místo. Děkujeme žákům za snahu a reprezentaci školy.    Mgr. Marcela Paulová 



Beseda o knihách pro žáky prvního stupně 
V úterý dne 17. března k nám do školy opět po 
roce zavítala paní knihovnice Jana Früüüühaufová 
z Městské knihovny v Rokycanech, aby s dětmi 
1. stupně besedovala o četbě a dětských knihách. 
Hlavním tématem besedy byla jedna 
z nejznámějších spisovatelek pro děti - Astrid 
Lindgrenová a její kniha “Emil neplecha”. Děti se 
zábavnou formou seznámily s hlavními postavami 
této knihy i se samotnou spisovatelkou, kterou 
někteří již znají prostřednictvím její asi 
nejznámější knihy “Pipi Dlouhá punčocha”. 
Nakonec je nejvíce upoutalo čtení úryvku z knihy, 
které bylo vhodně proloženo i dramatickým 
znázorněním samotného děje, což děti velmi 
pobavilo a vzbudilo u nich větší zájem o četbu 
knihy. 
Beseda byla ukončena doporučením další četby pro děti a ze strany dětí i učitelů poděkováním za velmi pěkně 
připravenou besedu.                                                                                                                Mgr. Anna Šauflová 
 
 
Hudebně výchovné 
představení “Hudbou proti 
drogám” 
 V pátek dne 20. března 
zavítala na naši školu dvojice 
profesionálních muzikantů z 
Prostějova pan Jiří Klemsa se 
svojí kolegyní Markétou 
Doležalovou s hudebně 
vzdělávacím pořadem s 
názvem “Hudbou proti 
drogám”. Program byl zaměřen 
na prevenci užívání drog, 
alkoholu a na varování před 
rizikovými fenomény jako je 
mentální anorexie, mentální 
bulimie, AIDS aj. Nejprve si v 
tělocvičně žáci prvního stupně  
poslechli naučné pásmo o 
škodlivosti alkoholu a 
nikotinu, proložené známými 
pohádkovými písničkami, a po 
nich si “dospělejší” verzi programu vyslechli žáci druhého stupně. Malé děti si mohly s účinkujícími zazpívat a 
nakonec si zatancovaly při závěrečné diskotéce, která všechny velmi nadchla.  
  Program pro žáky druhého stupně byl koncipován tak, že varování před různými druhy návykových látek bylo 
konkrétně doloženo osudem a hudbou nějakého významného zpěváka nebo zpěvačky, kteří se stali oběťmi 
užívání drog - např. Jim Morrison, Jimi Handrix, Whitney Houston, Kurt Cobain, Michael Jackson, Fredy 
Mercury, Amy Winehouse, Britney Spears... Kromě skvělé hudební produkce (kytara, klávesy a zpěv) a 
poutavého výkladu o nebezpečí návykových látek si mohli žáci prohlédnout názorné obrázky s vyobrazením 
jednotlivých drog a jejich působení na lidské zdraví.  
  Program děti velmi zaujal, neboť jim netradiční a moderní formou připomenul, proč říci drogám jednoznačné 
“NE!”.  
                                                                                                                                            Mgr. Marcela Paulová  
Bruslení 2015 
V hodinách tělesné výchovy se snažíme našim žákům přiblížit co nejvíce různých možností aktivního 
sportovního vyžití - tedy i bruslení. Protože zimy jsou v našich klimatických podmínkách poslední dobou čím 
dál méně “pravozimní“, vyrážíme namísto našich strašických rybníčků klouzat na ledových nožích na nejbližší 
zimní stadion do Rokycan. V letošním školním roce jsme si tyto zimní radovánky užívali po dvě pondělní 
odpoledne. Téměř třicet dětí, dobrovolníků z druhého stupně, si bruslení vychutnalo ať už při závodivých hrách, 



pokusech o krasobruslařské kreace, nebo při hokejovém mini-zápase, kterého se s hokejkami v rukou zúčastnila   
i nejedna nadšená fanynka hokeje z řad dívek. 
                                                                                                                                                Mgr. Pavla Hrazdilová 
 
Sbírka pro Dětský domov ve Staňkově 
Tradi ční sbírka ošacení, sportovních potřeb a hraček bude letos v květnu v den konzultací na naší škole. 
Věci můžete nosit ve čtvrtek 
21. května do vestibulu školy od 14 hod do 16 hod.   
Sbírka je určena pro Dětský domov ve Staňkově.  
Za přinesené věci předem děkujeme. 
                                                                                                                                                   Mgr. Věra Peterková 
 
O dalších akcích, které proběhly na konci měsíce března, budeme informovat v příštím čísle: 
� pro žáky obou stupňů proběhla matematická soutěž “Matematický klokan” 
� žáci 7. a 8. třídy se zúčastnili projektu finanční gramotnosti “Rozumíme penězům” 
� ve dnech 25. a 26. března se ve společenské místnosti školy konala prodejní velikonoční výstava 
� poslední březnový den proběhly na prvním stupni besedy s Městskou policií Plzeň 
 
                                                                                                                 Příspěvky sestavila Mgr. Marcela Paulová 
 

MATE ŘSKÁ ŠKOLA VE STRAŠICÍCH OZNAMUJE …. 

Zápis do MŠ ve Strašicích se uskuteční ve středu 15. března 2015 od 10.00 do 
16.00 v ředitelně mateřské školy. Rodiče přinesou rodný list dítěte. K zápisu se 
dostaví všichni rodiče, kteří chtějí zapsat dítě pro školní rok 2015/16  a to i s 
nástupem během školního roku. Přihlášku dítěte do MŠ si můžete stáhnout na 
našich webových stránkách www.msstrasice.rokycansko.cz nebo ji vyplníte 
přímo v MŠ. Bližší informace na tel. 371 793 108. 

                                                              Jana Mrázková ředitelka MŠ Strašice 

Z dějin zahrádkářů ve Strašicích ***36.část*** 

     Tentokrát se podíváme na rok 1991. V minulém roce to byl čas velkých revolučních změn a tento rok to bude 
pro změnu rok velkých ekonomických proměn v celé naší vlasti. Bylo nastoleno tržní hospodářství, kde dochází 
k liberalizaci cen. Přijat zákon o úpravě vlastnických práv ve vztahu k půdě a zákon o privatizaci.  Liberalizace 
cen se velmi projevila ve zvýšených cenách při nákupu semen, sadby stromků a hnojiv. Dále se zvýšila cena 
elektrické energie, vody a dopravy při zájezdech             a podobně. Zákon o půdě naší organizaci zatím 
nepostihl a tak dále obhospodařujeme ovocný sad „třešňovku“. Činnost ZO ČZS probíhala velmi aktivně za 
přispění všech 90 členů organizace. Do našich řad se opět přihlásilo 5 členů – Andělová M., Abrahám J., 
Feureizl K., Přívětivá E., Valentová J. Z důvodů přestěhování odhlásili členství Dvořák K., Rolnic Z. V tomto 
roce zemřeli Moc Old., Šlejmar Jar., Kebrle Jos. – člen od roku 1946.    Pozdní jarní mrazíky, deštivé a větrné 
jaro mělo vliv na velmi špatnou úrodu jablek, která byla ještě z části poškozena kroupami a napadena červivostí. 
Proto nebyla uskutečněna výstava ovoce ani se nemoštovalo. Úroda třešní byla naopak dobrá a prodala se se 
ziskem 1 365,- Kč. Pro všechny občany Strašic byla provedena odborná přednáška př. Kecksteinem z Újezda u 
Hořovic. Nepodařilo se zajistit přednášku na téma „byliny a zdraví“. Byl uskutečněn zájezd na výstavu „Země 
živitelka“ do Českých Budějovic. Jarní setkání žen na OV ČZS se zúčastnila př. Vinšová, Matysová Květa a 
Budařová. Na zařízeních ZO ČZS provedena údržba strojů, vybílení moštárny, oprava střešní krytiny a ošetření 
stromů v „třešňovce“. Spolupráce s obecním úřadem byla velmi dobrá-. ZO ČZS přispěla OÚ částkou 500,- Kč 
na nákup požárního vozidla. V zastupitelském sboru při OÚ jsou z počtu patnácti členů tři členové naší 
organizace – př. Vajnar Vlad. – starosta obce a dále JUDr. Horský Vlad.  a  Pliml  František. V předsednictvu 
OV ČZS je př. Vaněk Jan. Naše ZO ČZS byla vyhodnocena na třetím místě v rámci okresu. 

 ***Pokračování příště*** 
ČZS Strašice M. Hofman 



Jsme my, na „obci“, opravdu takoví flinkové? 
Polemika s příspěvkem Ing. Františka Nerada, Barňák březen 2015 
 
RNDr. Martin Lang, vedoucí Muzea Středních Brd, Strašice 
 
  Vždy, kdykoliv se jedná o věci samosprávy v obci Strašice, nevyjadřuji se k jakémukoliv názoru kteréhokoliv 
člena Zastupitelstva. Nejsem totiž občanem této obce a tudíž nemám právo se takovýchto věcí vůbec dotýkat. 
Proč tentokrát činím výjimku? V minulém čísle Barňáku se totiž zastupitel obce vyjadřoval k rozpočtu                 
a v souvislosti s tím uvedl v závěru svého příspěvku několik námětů, jak vylepšit obecní rozpočet. Konkrétně: 
No a poslední způsob, jak se vypořádat s nízkými příjmy je snížení výdajů. Propustit lidi, přidat některým lidem 
více práce, prostě zvýšit efektivitu výkonů. Je-li přestávka na oběd 30 minut, nelze obědvat ¾ hodiny nebo 
dokonce déle. Není-li hotová práce, nelze odejít od pracovního stolu na minutu přesně. Z každé služební cesty 
musí ležet na stole zpráva ze služební cesty, aby se prokázalo, že cesta nebyla zbytečná. Odpovědní lidé z 
Radnice musejí svým spoluobčanům popsat, co tam dělají nejen před volbami a nejen na Vánoce, ale do každého 
Barňáku nebo v diskusním fóru na webu obce. Neví-li vedení obce, jak se některé věci dělají, měli by vyzkoušet 
nové, či osvědčené lidi v komisích, kde pracují skoro zadarmo. 
  Autor těchto řádků, ač nepůsobil nikdy v ČNR jako pan inženýr, je starým matadorem práce ve výrobním           
i nevýrobním sektoru, veřejné samosprávě a správě, to vše ve funkcích řídících. Mj. byl ředitelem a jednatelem 
soukromé společnosti, městským radním, ba i starostou jedné z pražských  Městských částí (ne zrovna 
nejmenší). Obvykle o tom nemluví. Je ale tudíž  kvalifikovaně seznámen nejen s tvorbami a kontrolami 
rozpočtů, ale zejména s jejich plněním a také se zpracová(vá)ním až neuvěřitelných stohů písemností 
v souvislosti se žádostmi o dotace. O těch je v textu pana zastupitele také výrazná zmínka. Jako zaměstnanec 
Obecního úřadu pak má zajisté i právo se vyjádřit k citovaným negativům. Tedy: 
- nezakládá se na pravdě, že lze ušetřit propouštěním zaměstnanců na OÚ Strašice. Jejich počet je zcela úměrný 
nárokům kladených na úřad státní legislativou a předpisy. Úřad, ani jeho zaměstnanci za tuto skutečnost 
nemohou. Náprava by musela být eurounijně, státně a krajsky systémová, což sice nejrůznější politické strany 
slibují ve volebních kampaních neustále tak, až se z věci stal politický folklór či jakýsi druh pseudonáboženské 
mantry. Snad by se pan inženýr Nerad při svých vysokých stycích mohl o systémové změny „tam nahoře“ 
zasadit? 
- značně zlovolně působí výrok o době oběda a v souvislosti s tím i o zkušenostech členů komisí, co pracují 
skoro zadarmo. Neznám případ zbytečného vysedávání zaměstnanců u jídla. Co se týče jejich pracovní doby, 
snadno se každý může přesvědčit pohledem, hlavně v podzimní a zimní době na rozsvícená okna v kancelářích     
a na počet aut pracovníků nejen před radnicí, ale i před policejní služebnou, budovami správy obecního majetku, 
muzeem či Společenským domem. Práce pro obec se totiž nedělá od „houkání do houkání“, ale tak, aby  v obci 
všechno fungovalo. Co nejlépe. Autor těchto řádků si rozhodně nestěžuje na své odměňování. Na druhou stranu, 
při přepočtu na reálný hodinový plat zjišťuje, že uklízečka ve fabrice bere na hodinu o něco víc. Je to tím, že 
bývá na pracovišti jaksi hodně „přes čáru“, často o víkendech, za což prostě ani on, ani jeho kolegové nepobírají, 
ani nepožadují proplácení přesčasů běžných v provozech, kde se dělá „na píchačky“. Přitom zvládají práci 
v objemu, na jaký mají srovnatelné krajské instituce čtyř až pětinásobek personálu. Zdůrazňuji, že bych o tom 
nikdy sám nemluvil. Kdyby se mi nepřímo nevzkazovalo, že vlastně parazituji na veřejných prostředcích. 
- s tím souvisí i ona efektivita práce. Psát neustálé zprávy o tom, že co dělám, dělám k užitku společnosti, to je 
přeci protimluv. Hlášení a pak hlášení o hlášeních zabírá neuvěřitelné množství času. Úředník či kterýkoliv jiný 
zaměstnanec se tak vlastně stává velmi neefektivním, protože čas, který může trávit produktivně, ztrácí 
vyplňováním dalších a dalších nesmyslných oběžníků, dotazníků, fermanů a jiných šimlovských lahůdek. Navíc, 
třebas právě práci v muzeu je zrovna dost obtížné, prakticky nemožné, vecpat do tabulek. Z vlastní zkušenosti 
vím, že tam, kde vládnou výkazy, nejsou žádné výsledky. Jenom na papíře, vycucané z prstu a opsané z uličních 
tabulek s čísly popisnými. Od kontrol správného hospodaření obce je tu Kontrolní výbor Zastupitelstva obce       
a kontroly z vyšších úrovní státní správy. Občan má jasnou a přímou kontrolu v tom, že prostě vidí výsledek 
práce. Nebo ne – a pak je na něm, aby se ozval. S kritikou zaslouženou, ale ne s kverulantstvím, jež kdyby 
kvetlo, byla by většina českých obcí zahradou rajskou. 
- protože jsem vedoucím instituce veřejné, řádně informuji já i moji kolegové strašické občany o naší práci nejen 
v Barňáku, ale i v mnohem šířeji založených médiích. Třeba v Deníku (a nejen Rokycanském), v MF Dnes, 
v Českém rozhlasu, na ČTK, na Syndikátu novinářů, na TV kanálech, v časopisech. Nemluvě o médiích 
odborných. Proto výtku o neinformovanosti musím pokládat za zcela irelevantní.    
  Bylo by toho jistě víc, o čem bych se mohl rozepsat do epické šíře. Ale nebudu do toho chudáka čtenáře 
nut(d)it. Chápu sice, že pan Ing. F. Nerad je na radnici v opozici, jak skoro nikdy nezapomíná podotknout.          
A úkolem opozice prostě je kritizovat. Jen by ta kritika měla mít vždy své opodstatnění. 
 
 
 



Program rozvoje obce 2015-2018 

Ing. František Nerad – zastupitel (Alternativa) 
      V prosinci 2014 uložilo zastupitelstvo Starostovi předložit na únorové jednání Program rozvoje obce na další 
období – tedy minimálně do roku 2018. Program rozvoje by si měl dělat každý – občané, firmy, státy, Kraje, 
Obce. Zkrátka každý. Obec Strašice si Program rozvoje v minulém období udělala, ale pak podle něho 
nepostupovala, přesněji, postupovala podle něj velmi liknavě a skoro vůbec. V podstatě jej vedení obce 
považovalo za obtěžování. Napsali do něj větu, že se bude kontrolovat každý rok a poprvé se kontroloval po 
dvou létech po mém připomenutí té věty na zastupitelstvu. O čemsi to svědčí. Problém byl i s plněním svých 
vlastních slibů. Mnozí lidé ze Strašic už ví, že nejen v Programu rozvoje. Proč se ale ten Program neplnil?  Ze 
dvou důvodů: 

a) protože byl špatný 
b) protože na něj nebyly peníze 

     Logicky přichází otázka, jako to je možné??? Co to bylo za Program? Proč se tedy schválil, když se pak podle 
něj nepostupovalo? Proč tam byly věci, na které 
nebyly peníze? Kdo to tedy vymyslel a kdo za 
neplnění nesl odpovědnost? Cožpak nebyli na radnici 
lidé, kteří umí myslet do budoucnosti, kteří si sečtou, 
že jedna a jedna jsou dvě a nejsou přesvědčeni, že by 
to mohlo být i jinak?  
      Je fakt, že ve volebním období 2006 – 2010 jsme 
měli funkční komisi pro rozvoj obce a ta se tímto 
dokumentem několikrát zabývala, než byl předložen 
zastupitelům. Dokonce se zastupitelům předkládal 
3x, než jej schválili! Před pěti léty ten blbý a dnes ten 
nový ti, kteří to v roce 2006 a 2007 kritizovali a 
odsuzovali, schválili bez mrknutí oka, bez 
zapochybování!!! V minulém volebním období rada 
obce tuto komisi sice nezrušila, ale také nesvolávala, 
a předložila zastupitelům svůj vlastní výtvor, který 
plněn nebyl.    
     Podíváme-li se na internet na webové stránky 
obcí, najdeme tam dokumenty tohoto typu v různých 
formách. Od ještě pitomějších, než byl ten strašický, 

po špičkové materiály, zpracované odborníky. Je jen otázkou kvality řídících lidí v obci, jestli se chtějí srovnávat 
s neuměteli všeho druhu, nebo chtějí soutěžit s úspěšnými a kvalitními. Já osobně dávám přednost účinkování 
mezi premianty, než kulhání za jinými a ukazování na to, že je někdo ještě horší než já. Ve vedení kterékoli obce 
by, podle mého názoru, měli sedět lidé, kterým to myslí a ne lidé, kteří hlavu nepoužívají na přemýšlení a řízení. 
Kteří nemají žádnou vizi budoucnosti, kteří neví co chtějí a stačí jim jen pobírat výplatu nebo odměny a kašlat na 
to, co za ty peníze dělají!!!  
    V tomto volebním období již vedení obce pochopilo, že nejsou dost chytří na to vymyslet takovouto věc          
a využili části podkladů, které připravila komise pro rozvoj obce pod vedením Ing. arch. Evy Skleničkové           
a nevytvořili jen přitroublou tabulku s výčtem nesplnitelných přání a slibů, ale doplnili to i několika rozumnými 
slovy z dílny této komise. Bohužel to nedoplnili ještě doprovodnými věcmi, jako je třeba finanční zajištění toho, 
co tam je vloženo. Je celkem k ničemu a plýtvání papírem vytvořit seznam zbožných přání, na které nejsou 
peníze!  
       Mám jakousi představivost, nicméně třeba „dokončení domu pro seniory“ naplánovat na dva roky, je podle 
mne, amatérské. Dokončení je prostě dokončení a měl by tam být jeden datum a tečka. Ostatně hodně lidí se na 
něj ptá. Pan starosta napsal do Barňáku č.8 v roce 2014 toto: „letošním roce bude dokončena přestavba bývalé 
vojenské svobodárny na objekt, kde najdou zázemí naši senioři. Zařízení sociálního charakteru má název 
Domov pod Brdy. V roce 2011 byla u tohoto objektu provedena rekonstrukce vnějšího pláště a výměna 
oken i dveří. Další etapa, přestavba vnitřních prostor, byla projekčně zahájena v roce 2012 a v měsíci 
červenci 2014 bylo vydáno stavební povolení. Nyní tedy může začít fáze realizace stavebních prací. Je 
předpoklad, že stavba bude dokončena ještě v roce 2014. A v příštím roce se mohou ubytovat první 
žadatelé.“  Ano, před volbami se píší slova, která mají přilákat voliče. Po volbách se na ta slova rychle 
zapomene a od Programu rozvoje se couvá se splněním těch slibů a vymýšlí se výmluvy, které by vlastní 
liknavost vedení převedly na někoho jiného. Odhlížím jako stavař od toho, že úprava fasády se dělá na stavbě 
vždycky naposled!!!  
          Nebo v Barňáku č. 9 v roce 2014 (také před volbami) napíše pan starosta, článek: „Jaká bude podoba 
katastrálního území po 1.1.2016“ ale v Programu rozvoje obce se to nějak zapomnělo. Na takto rozsáhlou 



změnu v obcích s rozumným vedením dělají studie, plány, analýzy. My ve Strašicích to vystřihneme z jedné 
vody na čisto a pak se vyhýbáme odpovědím, proč je to uděláno blbě, draho, nefunkčně. Jako mnoho dalších 
akcí (třeba dvojí stavba lešení kolem radnice, či přitroublé, nebezpečné a v rozporu s platnými normami - 
řetězové silniční zábradlí pod okny radnice, již výše zmíněný Dům s pečovatelskou službou, jehož registrace na 
KÚ v Plzni nějak vázne, zateplování bytovek „ala Inzula“, schválení zateplení bytovky a nedání peněz na to do 
rozpočtu, schválení OZV o likvidaci bioodpadu a nevytvoření podmínek pro její plnění a další věci).  
     Několik let se tady omílá a žvaní o CHKO v Brdech po ukončení vojenské činnosti zde, ale v Programu jsou 
o tom pouze slova, která tam napsala Alternativa (přesněji předsedkyně této komise Arch. Skleničková). Ano, 
mluví se tam o nutných investicích, ale v Investiční části plánu, který dělala Rada obce, o nich není jediná 
zmínka. A to ten Újezd skončí za ¾ roku. Kdybychom to tam nenapsali, občané by o CHKO a o tom, že se pro 
to také musí něco udělat, ani nevěděli. Prostě předvolební kecy a povolební výmluvy a hledání cest, jak se 
vyhnout předvolebním slibům. Z mého pohledu naprostá vyprázdněnost myšlení, přežívání a nicnedělání, 
nezájem o občany a o podávání informací o své práci.  V podstatě přesvědčování svých voličů, že něco umím a 
proto mě volili. 
     Další věcí, která by se měla v Programu objevit je 
plánování záchovné činnosti. Není možné v Programu rozvoje 
pouze plánovat investice, ale je nutné opravovat, modernizovat 
a měnit stávající věci. Fotografii před nedávnem opraveného 
PDA, dnes tedy „Společenského“ domu. Toto fotografii jsem 
pořídil 25. 2. 2015, tedy v den výročí porážky demokracie 
v tomto státě v roce 1948. Náš „společenský dům“ velmi 
zapadá do tohoto období, které nedělalo Programy rozvoje, ale 
centrálně plánovalo dvouletky, pětiletky a na modernizace a 
opravy také moc nedbalo. Postavil se neúsporný Kulturák a 
postupně se rozpadal, až skončil skoro v troskách a zachránili 
nám ho Vietnamci. V tom nadšeném období také, když někdo 
ukázal na špatné věci, byl zařazen do hledáčku StB a byl 
odsunut od řízení věcí veřejných. Dnes jsem to pocítil znovu. Opět mě ODS vyhodila ze všech funkcí 
v poradních orgánech, abych jim nerušil jejich kruhy nicnedělání, přežívání a neumětelství, které se ve Strašicích 
už pátý rok převádí jako „řízení obce“. Pan Kantor nazval naši práci v opozici „džihádem“. Kdyby to byl 
opravdu džihád, tak to nebude pouze psaní článků a fotografování, ale potrestání těch, kteří na Strašice z vysoka 
kašlou, nepřemýšlejí a velmi málo pracují. Alespoň podle toho, co čtu v Barňáku nebo na webu a slyším na 
zastupitelstvu. Pokud někdo namítne, že také jen kecám a nic nedělám, tak nechť se podívá na seznam členů 
komisí a výborů na radnici a vyjmenuje mi ty, kteří „něco“ dělají. Třeba jen napíšou do Barňáku, co vlastně na té 
radnici dělají a za co odpovídají. Naše zkušenosti z komisí jsou zatím takové, že se hodně lidem moc dělat 
nechce. Dokonce ani myslet. 

 

Plzeňský skart a.s. informuje 

Společnost Plzeňský skart byla založena v roce 1995 a jejím 
hlavním předmětem podnikání je zpracování a recyklace 
elektrošrotu, výkup kovového šrotu, barevných kovů, 
elektrošrotu, včetně likvidace technologických celků, konstrukcí 
a zařízení. 
  
Ekologická likvidace autovraků je prováděna od roku 2006 
v naší pobočce ve Strašicích. 

Od 1. března 2015 bezhotovostní platby na určité druhy 
odpadů 

1. března 2015 vstoupila v platnost nová vyhláška č.27/2015 Sb o podrobnostech nakládání s odpady. 
Výkup určených odpadů stanovených prováděcím právním předpisem smí být prováděn pouze 
bezhotovostně. 
Ostatní druhy odpadů vykupujeme stále za hotové. Informace na tel: 602 414 523, 602 157 925 
Podrobnější informace naleznete na stránkách MŽP. 

http://www.mzp.cz/cz/news_150206_vyhlaska_kovy_FAQ 



Obec Strašice i Muzeum Středních Brd na konferenci „Budoucnost Brd v CHKO“ 
v Příbrami 
 
RNDr. Martin Lang, Mgr. Tomáš Makaj 
 
  Na tomto místě obvykle 
uvádíme zprávy o dění 
v muzeu za uplynulý měsíc. 
Tentokrát však učiníme 
výjimku. Ne snad, že by 
nebylo o čem psát. Zúčastnili 
jsme se však velmi důležité 
konference o budoucnosti Brd 
v chráněné krajinné oblasti, 
která se konala 27. – 28. 
března 2015 v Příbrami a 
pokládáme za potřebné  podat 
o této události obsáhlejší 
informaci. O muzejním životě 
v měsíci březnu Vám proto 
povíme příště. 
    Na konferenci odjela ze 
Strašic početná delegace v čele 
se starostou obce Jiřím 
Hahnerem, dále s členem obecní rady Jiřím Kantorem a tajemníkem obce Tomášem Svobodou. Dostatečně tak 
byla zastoupena strašická samospráva i státní správa. Instituci Muzea Středních Brd reprezentoval Tomáš Makaj 
a Martin Lang. Konferenci, jejíž program (před úpravou aktuálně během jednání) naleznete na níže citovaném 
příbramském webu, zorganizovalo Město Příbram v důstojných prostorách příbramského Úřadu práce. Hlavním 
pořadatelem byl poradce starosty Příbrami JUDr. Pavel Čámský, jenž konferenci po oba dny řídil. Konference se 
konala pod osobní záštitou hejtmana Středočeského kraje Ing. Miloše Petery, senátora PČR Ing. Jiřího Buriana, 
ministra obrany Mgr. Martina Stropnického, ministra životního prostředí Mgr. Richarda Brabce a ministryně pro 
místní rozvoj Ing. Karly Šlechtové. Dlužno dodat, že po organizační stránce byla konference připravena na 
jedničku. Záznam z obou dnů jednání může zájemce shlédnout na webu města Příbrami, www.pribram.eu. 
Konference obsáhla téměř 170 účastníků z řad politiků všech úrovní, odborníků státní správy, ochrany přírody      
i kulturního dědictví, bezpečnosti, dále zástupců médií i široké veřejnosti.     
  Podobná akce zatím proběhla pouze jednou, a to v r. 2011 u nás ve Strašicích, rovněž velmi úspěšně (seminář 
„Brdy povojenské“). Tehdy jsme poprvé uceleně nejširší veřejnosti představili záměr na administrativního 
uspořádání Vojenského újezdu Brdy po čerstvě avizovaném možném odchodu armády a ochranu brdské přírody 
formou Chráněné krajinné oblasti Brdy. Dokument „Návrh uspořádání Vojenského újezdu Brdy po zrušení 
vojenského újezdu“ byl již v r. 2011 přijat jako základní a zásadní soubor tezí třemi dotčenými ministerstvy, tj. 
obrany, vnitra a životního prostředí, a to tak, že byl po více než třech letech projednávání během existence tří 
vlád republiky, pouze s drobnými změnami, zakotven v zákoně o zrušení vojenského újezdu Brdy „o stanovení 
hranic vojenských újezdů, o změně hranic krajů a o změně souvisejících zákonů (zákon o hranicích vojenských 
újezdů)“. VÚ Brdy tak zanikne 31. 12. 2015 a od 1. 1. 2016 bude spolu s částí Jihozápadních Brd začleněn do 
Chráněné krajinné oblasti Brdy. Zákon takto vlastně představuje poměrně neobvyklou iniciativu z obecní 
úrovně, jež se po dlouhém projednávání dostala do zákona, jenž v podmínkách republiky znamená zcela 
ojedinělou změnu správy velmi rozsáhlého území. Díky němu budou Strašice spravovat nejen území svého 
celého původního katastru z období před r. 1949, resp. 1952, ale připadne jim do správy i někdejší katastr 
zaniklé obce Padrť a část katastru rovněž zaniklé obce Kolvín. Připomeňme zde zcela zásadní podíl řady členů 
Zastupitelstva obce Strašice, zejména pak starosty Jiřího Hahnera (ODS) a radního Jiřího Kantora (ODS), ale 
taktéž i zaměstnanců Obecního úřadu, hlavně Tomáše Svobody, Martina Langa a v oblasti ochrany kulturního 
dědictví rovněž Tomáše Makaje. Kompletní znění původního strašického návrhu naleznete na muzejním webu 
www.muzeumstrasice.eu/mapa webu/Návrh uspořádání. 
  Nyní zpět k vlastní příbramské konferenci. Jednání probíhalo formou pronášení příspěvků v tzv. hlavní ose       
a paralelně i v jednotlivých pěti workshopech: WS 1 Ochrana, WS 2 Nezastavitelnost, WS 3 Cestovní ruch, WS 
4 Ohrožení a WS5 Meziobecní spolupráce. S výjimkou WS 2 měly Strašice své zástupce na všech workshopech 
a rovněž tak v hlavní ose jednání. Celkem byly za obec, resp. muzeum uvedeny čtyři příspěvky: „Zkušenosti 
z fungování některých stávajících zařízení pro cestovní ruch na Brdech a Podbrdsku a námět pro budoucnost: 
Geopark Brdy“ (M. Lang), „Ochrana památek a archeologických nalezišť v oblasti centrálních Brd“ a „Památky 
a archeologická naleziště v rámci turistického ruchu (obojí T. Makaj) a taktéž „Problém hrází a suchých poldrů 



jako protipovodňové ochrany. Mohou být Brdům a Podbrdsku ku prospěchu?“ (M. Lang). Langovy příspěvky 
jsou již nyní uveřejněné v plném znění na www.muzeumstrasice.eu v rubrice Aktuality, příspěvky Tomáše 
Makaje budou po písemném zpracování brzy 
následovat. Uvažujeme také o jejich uveřejnění 
v Power Pointových prezentacích. 
   Přednášky T. Makaje upozornily především 
na řadu opomíjených památek v oblasti 
Středních Brd, jako jsou drobné sakrální 
architektury a plastiky, zbytky význačných 
kolomazných pecí a milířišť, motte v lokalitě Za 
vodárnou, ale i památek známějších, jako je 
např. kostel sv. Vavřince ve Strašicích, soustava 
středověkého opevnění- tzv. strašických hrady i 
význačné ukázky podbrdské lidové 
architektury. Přednášející vyzdvihl jejich 
význam a přínos nejen pro archeologii 
středověku a historické vědy, ale i jako možnost 
zviditelnění Strašicka pro cestovní ruch.        
V prvém Langově příspěvku padla na veřejnosti primárně formovaná myšlenka vytvoření rozsáhlého Geoparku 
Brdy, který by mohl být již 13. zástupcem tohoto typu území v ČR, které v sobě spojuje funkci ochrannou 
s funkcí řízené kulturní turistiky. Nekryje se s CHKO, avšak zahrnuje ji a byl v základu navržen pro území ve 
Středočeském a Plzeňském kraji, zhruba mezi městy Mýto, Příbram, Hořovice a Spálené Poříčí. Druhý příspěvek 
autora se postavil zamítavě k myšlence protipovodňové ochrany pomocí budování jak sypaných, tak betonových 
přehradních hrází na Klabavě jako 
k nedostatečné, v případě skutečně velkých vod 
dokonce kontraproduktivní ochraně. Namísto 
nich nabídl bezpečnější a levnější řešení za 
pomoci racionálního řízení lesní těžby                
a vodního hospodářství a obnovy přirozené, 
popř. i historicky osvědčené řízené akumulace a 
retence srážkových vod v krajině.  
 
  Pro zástupce Obce Strašice na konferenci bylo 
velmi příjemné zjištění uznání vykonané práce 
v ochraně Brd po zániku Vojenského újezdu 
Brdy, a to nejen z řad odborníků z oborů 
ochrany přírody a kulturního dědictví, ale i 
zástupců samospráv a státní správy. Potěšující 
bylo i uznání dosavadní práce Muzea Středních 
Brd ve Strašicích. Prakticky jsme se na konferenci nesetkali se zápornými reakcemi. Tuto cennou devízu 
hodláme samozřejmě uchovat i do budoucna. Zaměříme se nyní nejen na podrobnější výzkum památkových 
objektů i archeologických nalezišť a jejich prezentaci nejširší veřejnosti; budeme se věnovat i velmi rozsáhlé       
a mravenčí práci potenciálního zřízení Geoparku Brdy. Zde je ovšem nutná spolupráce a podpora celého 
Zastupitelstva obce a součinnost nejen s dotčenými městy a obcemi, ale hlavně s profesionálními orgány státní 
správy a celým spektrem odborných vědeckých pracovišť. Obec se bude věnovat především správě více než 
dvojnásobně vzrostlému katastrálnímu území, ale rovněž tak prioritním otázkám protipovodňové ochrany 
v povodí Klabavy. Zde se již počalo pracovat v prostředí dobrovolného Svazku měst a obcí na vodohospodářské 
studii, jež zřejmě bude vážnou protiváhou v médiích prezentovaných opatření formulovaných tzv. betonovou 
lobby. Na studii uvolnil potřebné finance ze svého fondu hejtman Plzeňského kraje. 
Úkolů je tedy před námi více než dost. Jejich bilanci předpokládáme v rámci další „brdské“ konference, jež by se 
měla uskutečnit znovu do roka. 

         
  
Domov pod Brdy prochází celkovou rekonstrukcí a 
připravuje se Vám nabídnout p říjemné ubytování  pro 
jednotlivce či manželské páry, při zachování jejich soukromí 

a se službami usnadňující jejich život. Průběžné informace o tom co se u nás děje získáte v odkazu: Co se 
u nás děje. 
Aktuáln ě je veškerý náš čas věnován rekonstrukci objektu Domova pod Brdy, aby byl pro Vás 
připraven co nejdříve.                                                           www.domov-pod-brdy.cz  



Činnost oddílu sportu pro všechny. /SPV/ 

  Oddíl organizuje všestrannou pohybovou aktivitu pro široký okruh 
cvičenců. Velice oblíbeným a navštěvovaným cvičením jsou hodiny 
rodiče s dětmi. Tuto pohybovou aktivitu pro nejmenší vede již  několik 
let p. Pavla Hrazdilová. Cvičení žactva zajišťuje cvičitelka Eva 
Kroupová. Vzhledem k úbytku počtu dětí jsou hodiny společné jak pro 
žáky, tak žákyně. Tyto žákovské složky se zúčastňují okresních soutěží, 
případně postupují i do krajské soutěže a na republiku. 

  V roce 2014 24.3. proběhla v tělocvičně ZŠ Strašice okresní soutěž 
všestrannosti. 
Jedná se         
o všestrannou 
pohyblivost a 
gymnastické 

prvky. Této 
soutěže se 

zúčastnili        
i cvičenci 
z našeho odboru. Nejmladším účastníkem byl náš 
cvičenec pětiletý Robin Rosíval, který si vedl velice 
dobře.Za mladší žákyně soutěžily Belušková Adriana, 
Rosívalová Justýna a Mocová Veronika. Jako jediná 
dorostenka soutěžila Šlapáková Tereza. Starší žáky 
zastupoval Vojtěch Kroupa, který získal l. místo 

Další  okresní soutěží byla 10.5. 2014  atletika na stadionu u ZŠ Jižní předměstí. Soutěžilo se v disciplínách, běh, 
skok do dálky a hod. Za mladší žákyně kategorie I. se zúčastnila Anna Halamová a obsadila 2. místo. Žákyně 
kategorie II. Soutěžila Adriana Belušková, která obsadila 1. místo, kategorie starší žákyně IV. byla zastoupená 
Janou Hájkovou, která také obsadila 1. místo a za starší žáky soutěžil Vojtěch Kroupa opět obhájil 1. místo. 
Všichni jmenovaní postoupily do krajského kola  a Kroupa se probojoval i na republikovou soutěž. Orientačního 
závodu Medvědí stezkou, která se konala ve 
Volduchách v Habru 17.5. se  zúčastnila hlídka 
Vojtěch Kroupa a Hájková Jana a umístili se na 
pěkném 2. místě a postoupili do krajské soutěže, 
která se konala opět v Habru. Ženské složky 
pravidelně navštěvují hodiny v pondělí a čtvrtek.  
Některé cvičenky / Andrlíková, Laiblová/ se 
zúčastňují i mezinárodních vystoupeních 
pohybových skladeb. V roce 2014 byl zahájen 
nácvik na 15.gymnaestrádu ve Helsinkách. 
Vyžaduje to hodně úsilí, hodin nácviku a nemalé 
finanční prostředky. V roce 2014 se nacvičovala 
skladba s balančními plochami  na 4. ročník 
festivalu Golden Age, který se uskutečnil  na 
přelomu září a října v jihozápadní Francii 
v městečku Toulouse. Skladba s názvem 
Promenáda měla zastoupení cvičenců z celé republiky a zúčastnily se  jí výše jmenované cvičenky.  

 
Skauting ve Strašicích – pokračování č. 30  

Na začátku tohoto příspěvku bych rád uveřejnil fotku z lyžování o 
zimních prázdninách 1973 v Hartmanicích. Ze snímku vyzařuje pohoda 
o odpolední přestávce. Tento článek vyjde v dubnovém vydání Barňáku  

a 24. dubna má svátek sv. Jiří, rytíř, který porazil draka – symbol zla. A proto jej slaví skauti z celého 
světa jako svůj svátek. Právě v tento den, těsně před koncem války v roce 1945 povraždili nacisti 
odbojovou skupinu pěti ostravských skautů. Po válce se ostravští skauti rozhodli vybudovat na jejich 



památku pomník v Beskydech, na 
horském hřbetu Ivančena u Lysé 
hory. V sobotu, nejbližší 24. dubnu 
se tradičně vydávají skauti ze 
širokého okolí k tomuto památníku a 
každý vynáší z údolí nahoru kámen 
vytvářející postupně mohylu. 
V dobách zákazů Junáka převzali 
štafetu trampové, turisti a táborníci. I 
ze Strašic. V dalším odstavci bude 

nejprve uveden přehled hlavních akcí roku 1974: 1. 
V únoru jsme se zúčastnili soutěže brannost v Mýtě. 
2. V dubnu jsme tradičně vítali jaro u jeskyně na 
Berounce. 3. Od května probíhala příprava letního 

tábora – najít tábořiště, obstarat všechna 
povolení atd… 4. Zhotovit podsady stanů pro 
zhruba 60 účastníků. 5. Sestavit táborový 
program pro slunné i deštivé dny. 6. Zajistit 
dopravu materiálu a účastníků. 7. Hlavní akce – 
letní stanový tábor „Na zlatém jezeru“ u 
Chanovic, který probíhal od 30. 6. do 13. 7. 

1974. Bylo nás  59.   8. 14. září jsme  podnikli 
pěší výpravu na Valdek. 9. 21. září jsme byli 
na orientačním závodu v Radnicích. 10. 25. 
září – skupinové shromáždění PO-SSM 
v Hotelu Pošta. 11. Na požádání MNV jsme 
provedli ve třech říjnových dnech sběr šrotu. 
12. Beseda k táboru s rodiči – 29. listopadu.   
A řada dalších akcí vedle pravidelného 
sobotního programu na klubovně u Padrťáku. 
Slovo na závěr – protože tyto řádky popisují 
život mladých lidí od konce 2. světové války 
v r. 1945 po současnost, věřím, že někteří si 

tak připomenou i kus mládí.  

V březnu 2015 Vlastimil Šmolík 

Časopis Barňák si můžete zakoupit: 

  Prodejna BAF ( nákupní středisko), SPAR- obchodní dům Strašice, prodejna potravin sídliště 
Gumídkov, Místní knihovna ve Strašicích, Muzeum Středních Brd, Obecní úřad ve Strašicích… 



Informace z Místní knihovny 
 
Vážení přátelé,  
  těžko je věřit, že 13.října 2000 se 
uskutečnil první pokus kamarádů muzikantů 
založit hudební uskupení.  Návrh na jeho 
název „Collegium musicum“ podal pan 
František Zelenka. Patnáct roků s muzikou 
uteklo jako voda, mnoho se změnilo, ale 
jedno zůstalo – láska k muzice. Ochranná 
křídla od zahájení činnosti kapely poskytla 
místní knihovna.  V podzimních měsících 
tohoto roku připravíme slavností koncert, 
který bude průřezem naší hudební činnosti. 
Ve Strašicích máme ještě jednoho jubilanta. 
Kapela Lomikámen letos oslaví již  
třicetileté  jubileum. Obě hudební sdružení mají řadu příznivců, kteří ač mají rádi muziku, milují její odlišný 
žánr. My muzikanti i zpěváci z Collegia přejeme Lomikámenu pevné struny a sytý hlas, ať ještě dlouho přináší 
radost. Květnový sobotní a nedělní víkend bude ve Společenském domě věnován v sobotu 16.5. od 18 hodin 
Lomikámenu a jeho slavnostnímu koncertu a zábavě. V neděli 17.5. od 15 hodin bude vyhrávat Collegium 
musicum v programu: „Ručičky nebojte se, vy makat nebudete.“ Písničky Karla Hašlera si zajisté rádi 
poslechnete i zazpíváte. Strašice v sobotu i v neděli budou znít muzikou a k hezké pohodě zajisté přispěje i 
májové počasí. Těšíme se na setkání s Vámi, které je pro účinkující vždy velkým svátkem.                                                                                
Eva Lexová, Václav Hájek 

  Na vedlejším snímku se můžete přesvědčit, že letošní 
noc s Andersenem byla opravdu  inspirativní a děti si jí 
užili. Stejně tomu bylo také tak u již tradiční RC 
Revue, která se konala ve velkém sále Společenského 
domu. 
 Celá řada akcí je plánována i ve spolupráci s jinými 
institucemi a tak připomeneme i spolupráci s muzeem 
Středních Brd či s muzeem Josefa Sládka ve Zbiroze.  
Spektrum akcí je tedy rozsáhlé. Nezapomínáme i na to, 
že restaurace má nového nájemce a tak se zcela jistě 
bude konat i nějaký ten rockový koncert či diskotéka. 
Tyto akce by se měly konat v režii nového nájemce, 

v některých případech není vyloučena 
spolupráce s Komisí pro kulturu sport             
a turismus. Projednávání akcí se děje na 
schůzi komise a je předloženo Radě obce ke 
schválení. Naší snahou je, aby vynaložené 
finanční prostředky a organizace akcí 
dokázala potěšit široké spektrum generací       
a  tak doufejme, že naše kulturní zařízení bude 
sloužit všem a nedojde k jeho devastaci. 
Ostatně v dnešní době nelze vyhovět opravdu 
všem, jak dokazují některé názory opozičních 
politiků. Bohužel vytváření a hlavně udržení 
kulturního prostředí je v dnešní době velmi 

náročné… 

V květnu pro Vás připravujeme výstavu Petra Prokůpka a přednášku Tomáše Makaje „ Brdy 
zmizelé“….křtít by se také měla další kniha z Malé řady Brdské edice… 



                                                    Z historie středních Brd III. 
                                                                  Mgr. Tomáš Makaj 
  S cizími odborníky přichází zkvalitnění a 
zefektivnění výroby železa a litiny. Ale nejen to, 
brdské lesy  a jejich bohatství se zdají být vhodné i 
pro provoz skláren, které ovšem nikdy nedosáhnou 
takového věhlasu jako ty šumavské. Nejstarší známá 
sklárna byla v Hutích u Třemšína, jejíž zánik je 
spojen s koncem třicetileté války. Huť byla ale 
zanedlouho obnovena a fungovala až do roku 1744, 
kdy byla z důvodu vytěžených lesů zrušena. Poté se 
sklářský rod Adlerů přesunul do Skelné Huti nad 
Lázem, kde mu bylo umožněno zpracovat okolní 
polomy a posléze dokonce zakoupit další zásoby 
dřeva. Sklárna fungovala i po smrti svého 
zakladatele a roku 1783 byla ukončena její činnost. 
Další významnou sklárnou byla sklárna v Míšově, 
jež byla založena pravděpodobně rodem Vratislavů 
z Mitrovic někdy ve druhé polovině 17.století. Tu 
provozoval do poloviny 18.století rod Abelů. 
  Zajímavou kapitolou je i snaha o 
kolonizaci centrálních Brd,  při 
které jsou zakládány nové vesnice 
doslova na zelené louce. Takto je 
založena pražským arcibiskupem 
roku 1730 i ves Záběhlá, která se 
nacházela nedaleko Padrtě (na 
snímku jeden z původních 
barokních domů). Současně 
vznikají i některé samoty a 
hájovny, jejichž hlavním účelem je 
správa rozsáhlých lesních porostů. 
Ty slouží také jako zásobárna 
dřeva pro dynamicky se rozvíjející 
příbramské doly a hutě. V tomto 
období také vyvstává potřeba lesy 
ochraňovat a následovně 
obnovovat. Na základě císařských 
dekretů a panských nařízeních se 
tak skutečně děje. S tím je ovšem 
spjat relativní nedostatek 
dřevěného uhlí. Les se však daří 
obnovovat a pomalu se zacelují       
i stopy po místních sklárnách. 
V roce 1861 však dochází 
k prolomení císařských nařízení    
a o rok později je rozhodnuto         
o zpřístupnění centrálních Brd 
pomocí cest. Vznikají nové areály 
pil a technologických zařízeních 
umožňující zpracování dřeva. 
Přítomnost železné rudy                    
a přírodního bohatství v podobě 
lesů láká pruského podnikatele 
Bethela Henry Strausberga 
přezdívaného „ král železnic“. Ten 
se snaží na Podbrdsku postavit 
železnici a propojit jednotlivé 
železářské provozy. Železnice však nebyla nikdy dokončena a snahy o její obnovu a rozšíření do centra Brd 
skončily neúspěšně.   (Pokračování příště, stejně tak by měl pokračovat i seriál Strašice v proměnách času) 



  Vážení spoluobčané, 

 Komise pro partnerské obce Vám nabízí zajímavou turistickou akci v partnerské obci Hohenfels 
v Německu. Akce “Wandertag“ se koná 25.dubna 2015 a jejím cílem je pochodovým tempem zdolat 
jednu z možných tras (5km, 10km nebo 20km), poznat přírodní krásy a turistické zajímavosti v okolí 
partnerského města Hohenfels   a užít si tak příjemnou aktivní relaxaci na čerstvém vzduchu.V případě 
zájmu občanů bude vypraven autobus, který bude ze Strašic odjíždět v 7.00 hodin ráno. Zájemci hlaste 
se prosím co nejdříve v Místní knihovně nebo na telefonních číslech 371793400 či 
emailuBarnak@email.cz , nejpozději však do 15.dubna 2015. 
                                    


